
Zvládneme to 

Evropa je ve válce. Je potřeba se semknout a společně té hrůze čelit. A já jsem opět hrdý Čech, hrdý 

obyvatel našeho regionu. Vlna sounáležitosti a pomoci lidí v našem kraji, která se v těchto pro 

všechny těžkých časech vzedmula, je obrovská a naplňuje mne nadějí. Zareagovali jsme, jako my Češi 

reagujeme vždycky, když se dějí podobné katastrofy. Pomocí. V těžkých chvílích je vzájemná pomoc a 

podaná ruka to nejdůležitější. Navazujeme na ty nejlepší humanistické masarykovské tradice, které 

byly TGM dány do vínku našeho samostatného svobodného a sebevědomého státu. 

Následující dny a měsíce budou těžké. Připravme se na to. Ruská agrese zasahuje nejenom území 

Ukrajiny, ale přelévá se v různých podobách do celé Evropy. Kromě matek, dětí a seniorů prchajících 

před válkou, o které je potřeba se postarat, jsou to i ekonomické důsledky ruské agrese. Pocítíme je 

všichni a nebude to lehké. Ceny pohonných hmot a energií jsou jedním z důsledků války právě proto, 

že současný agresor, Rusko, je jedním z největších dodavatelů ropy a plynu do Evropy. Celý tento 

zbytečný a neopodstatněný konflikt, který Putin v zájmu obnovení sféry ruského vlivu rozpoutal, 

bohužel pocítíme. Civilizovaná Evropa se jednotně brání, snaží se nejenom pomocí Ukrajině, ale i 

tvrdými ekonomickými sankcemi oslabit agresora. V Rusku se mezitím omezuje svoboda slova, 

Rusům je bráněno v přístupu k informacím o tom, co se na Ukrajině děje, válka se tam nesmí nazývat 

válkou, ale „speciální operací“, nesmí se demonstrovat, zatýká se ještě více než v minulých letech a za 

všechno hrozí mnohaleté tresty odnětí svobody. V Rusku se obnovuje tvrdá totalita. 

Česko na současnou situaci reaguje, jak nejlíp může. Kromě pomoci Ukrajině a válečným uprchlíkům 

se snaží také minimalizovat dopady na české občany. Skokové zvýšení cen energií a benzinu se snaží 

zmírnit tak, aby naši ekonomiku a občany zasáhly co nejméně, ale dokud bude trvat válka, nebude to 

jednoduché. Válkou se rozhoupala celá světová ekonomika. Jsme sice oslabení covidovou krizí, ale 

jsme stabilní stát a máme ty nejlepší předpoklady tuto situaci ustát, zvládnout, postarat se o ty naše 

občany, na které dopadnou tyto negativní důsledky nejvíce. Ruská agrese celý svět posouvá zpět 

nejenom myšlenkově, ale i ekonomicky. Buďme jako občané trpěliví, empatičtí, je to teď těžké pro 

všechny. 

V této situaci je obzvlášť nechutné vyvolávat mezi našimi občany rozmíšky, šířit lži. Mezi ně patří i 

vyvolávání pochybností a nenávisti vůči lidem prchajícím před válkou. Ale i takové věci se bohužel 

dějí. Jejich cílem je rozbít jednotu a odhodlanost se bránit a pomáhat, zasévat beznaděj a pocit, že nic 

nemá smysl. To jsou cíle současného nepřítele, to náš odpor oslabuje. Nenechme se podobnými 

snahami zviklat, řiďme se v boji proti dezinformacím svým rozumem a srdcem. 

Chtěl bych poděkovat všem, kteří se snaží pomoci, kteří věnují i svůj volný čas a energii pomoci 

druhým. Jak při dobrovolnických akcích, sbírkách, organizaci pomoci nebo pouhým vlídným 

přístupem k lidem kolem sebe. Teď to vše znamená mnohem víc. Jsme ve válce, kterou jsou 

ohrožovány naprosto základní principy našeho svobodného žití a která nás zaskočila. Držme se a 

buďme jednotní. Jenom tak se ubráníme a tyto nyní těžké chvíle se ctí zvládneme. 

P.S. Tyto řádky jsou psané 15. 3. 2022. 
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